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� Padesát let seminářů
a sympozií z dějin farmacie 

V polovinû 20. století vzrostl zájem o dûjiny vûd.
V historickém ústavu âs. akademie vûd vzniklo oddûle-
ní se zamûfiením na tuto problematiku a byla rovnûÏ
vytvofiena Komise pro dûjiny pfiírodních, lékafisk˘ch
a technick˘ch vûd pfii âSAV, vedená penzionovan˘m
profesorem botaniky Bohumilem Nûmcem. Ta organizo-
vala v fiíjnu 1960 v Liblicích konferenci o historii vûdy,
na kterou pozvala zájemce o dûjiny rÛzn˘ch oborÛ. Mezi
nimi byli také tfii farmaceuti: Václav Rusek, Zdenûk
Hanzlíãek a Pavel Drábek, ktefií jiÏ nûkolik let navzájem
spolupracovali na dûjinách farmacie. Ti se s organizátory
konference domluvili na tom, Ïe by v rámci zmínûné
komise pro dûjiny vûd bylo moÏné vytvofiit farmaceutic-
kou sekci.

Sekce byla konstituována v kvûtnu 1961 za pfiedsed-
nictví prof. Eduarda Skarnitzla, jemuÏ byla historie
vÏdy blízká. JiÏ za války totiÏ vedl Muzejní odbor teh-
dej‰ího svazu lékárníkÛ, jenÏ tehdy nahrazoval Farma-
ceutickou spoleãnost. Tajemníkem sekce se stal
dr. Zdenûk Hanzlíãek. Za ãleny sekce pro dûjiny farma-
cie se postupnû pfiihlásilo asi 30 farmaceutÛ. V listopadu
1962 se v Lé kafiském domû v Praze pofiádala slavnostní
pracovní schÛze k 90. v˘roãí Farmaceutické spoleãnosti
a k 80. v˘  roãí âasopisu ãesk˘ch lékárníkÛ. Vystoupilo
na ní s historick˘mi pfiedná‰kami ‰est pfiedná‰ejících.
Byli to prof. Matou‰ek, doc. Hladík, dr. Rusek,
dr. Hanzlíãek a dr. Drábek a ze Slovenska dr. Fundárek
a dr. Perényi.

Pfiíznivá odezva na tuto akci vedla k my‰lence uspofiá-
dat v následujícím roce samostatn˘ semináfi z dûjin far-
macie. Ten se uskuteãnil 20. kvûtna 1963, tedy pfied 50
lety, a to v rámci 4. celostátního sjezdu v tehdej‰ím Gott-
waldovû.

Tento semináfi za nepfiítomného prof. Skarnitzla zahá-
jil prof. Stanislav ·kramovsk˘. Na programu bylo devût
referátÛ rozdûlen˘ch do tfií tematick˘ch skupin:
1. metodické pfiedná‰ky (Rusek, Fundárek)

2. historické práce (Hladík, Hanzlíãek, Karel, Drábek
a Hoza)

3. metodologické referáty (PobûÏalová, Hanzlíãek)

Ke kaÏdému referátu probûhla diskuze a závûr. Zhod-
nocení pak provedl dr. Rusek. Toto první shromáÏdûní
pfiispûlo k prohloubení spolupráce, pfiineslo fiadu nov˘ch
poznatkÛ a zaãalo se téÏ uvaÏovat o plánu dal‰ích prací.

V̆ bor farmaceutické sekce se proto rozhodl, aby
v následujícím roce probûhl dal‰í semináfi, kter˘ se pak
uskuteãnil v záfií 1964 v Bratislavû.

Semináfie se pak obvykle konaly kaÏdoroãnû, a to jako
souãást jiné, vût‰í akce. Pozdûji byly organizovány
samostatnû, a byly proto oznaãovány jako sympozia. Do
konce roku 2013 jich probûhlo 56. Místa konání byla
vybírána podle moÏností, a proto se pÛvodnû odehrávala
mimo Prahu. Nûkolikrát bylo sympozium i na Sloven-
sku. Nejãastûji se v minulosti konalo v Brnû, coÏ souvi-
selo s velkou aktivitou místních pracovníkÛ a posléze
i s obnovením farmaceutické fakulty v Brnû.

Na jejich pofiádání se od roku 1969 zaãala podílet novû
vytvofiená Sekce dûjin farmacie âeské farmaceutické
spoleãnosti vedená pÛvodnû dr. V. Ruskem a pozdûji
dr. M. Lisou. Podíl této druhé sekce, která má mnohem
více ãlenÛ, na pfiípravû sympozií se postupnû zvy‰oval
a záhy se stal pfievaÏujícím. 

Souãástí sympozií byly nûkdy v˘stavy (napfi. literatu-
ry nebo exlibris), promítání filmÛ, pfiípadnû náv‰tûvy
místních muzeí atp. Velká pozornost byla pÛvodnû vûno-
vána dûjinám jednotliv˘ch lékáren; to souviselo s hnutím
lokálních lékárensk˘ch historiografÛ, ktefií se snaÏili
zachytit minulost pÛvodních lékáren. âast˘m objektem
pozornosti byli také pfiední pfiedstavitelé ãeské farmacie.
Pro nûkterá sympozia b˘valy pfiedem doporuãeny hlavní
námûty, napfi. v˘znamné osobnosti, farmaceutick˘ prÛ-
mysl, galenická farmacie, klá‰terní lékárny nebo farma-
cie v umûní. 

Poãty pfiedná‰ek v minulosti dost kolísaly, prÛmûrnû
jich b˘valo 13, a tak za uplynul˘ch 50 let jich odeznûlo
asi 750. K nim byly zpoãátku pfiipravovány jen cyklosty-
lované souhrny, od roku 1973 se nepravidelnû vydávaly
sborníky, jichÏ doposud vy‰lo 20. Celkem obsahují asi
450 pfiedná‰ek nebo jejich souhrnÛ.

poru vzdûlání studentÛ v pregraduálním a dokto -
randském studiu klinické farmacii na Karlovû Univerzi-
tou a spolu s dr. F. Milem, redaktorem ãasopisu Interna-
tional Journal of Clinical Pharmacy a vefiejn˘m
lékárníkem z Nizozemí (tfietí ocenûn˘) za podporu
implementace vûdeck˘ch metod do klinické farmacie
(obr. 2). 

Úãastníci podle hodnocení byli s program spokojeni
a mají moÏnost se k jeho závûrÛm vrátit, protoÏe v‰ech
22 sdûlení bylo nahráno a jsou pfiístupny pro úãastníky
na WEB ESCP.

Sekce klinické farmacie ve spolupráci s Univerzitou
Karlovou bude roz‰ifiovat závûry sympozia a prosazovat

je v praxi a navíc nyní oba subjekty pracují na dal‰ím
projektu: Role farmaceuta pro bezpeãnost farmakotera-
pie. V roce 2015 bude na toto téma v Praze pfiipraveno
svûtové sympozium International Organisation of Phar-
macovigilance (ISoP) a v roce 2017 svûtov˘ kongres
International Society of Pharmacoepidemiology (ISPE).
Tyto kongresy budou mít více mezioborov˘ charakter
neÏ ESCP sympozium a doufáme, Ïe tak posuneme
v˘znam specializace farmaceuta v klinické farmacii do
nové pozice nejen v âeské republice, ale i na meziná-
rodní úrovni.

J. Vlãek
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O náplni a prÛbûhu sympozií bylo obvykle referováno
v odborném tisku. Pfiehled prvních 20 sympozií podal
nedávno zesnul˘ kolega dr. Z. Hanzlíãek v roce 1981
v ãasopisu Dûjiny vûd a techniky a podrobnûji v roce
1982 v ãasopisu âeskoslovenská farmacie. Novûji
o ãinnosti sekce dûjin âeské farmaceutické spoleãnosti
pojednala kolegynû dr. M. Lisá v roce 2004 ve Sborníku
pfiedná‰ek z dûjin farmacie. Tam jsou pfiipomenuty i dal‰í
akce z dûjin farmacie, jichÏ se ãlenové obou sekcí
zúãastnili. Byla to nejen úãast na mezinárodních kongre-

sech a konferencích, ale také na mezioborov˘ch akcích,
napfi. s lékafii a veterináfii. Mimo to se konalo i pût samo-
statn˘ch konferencí o farmaceutické muzeologii.
V souhrnu to v‰echno mÛÏe pfiedstavovat asi 1000 pfied-
ná‰ek, a bylo by proto vhodné uvaÏovat o pfiipravení cel-
kové bibliografie za posledních 50 let, která by prospûla
dal‰ímu rozvoji studia dûjin na‰í farmacie.

Pavel Drábek, Václav Rusek

Oznamujeme ãlenÛm âeské farmaceutické spoleãnosti,
Slovenské farmaceutické spoleãnosti a odborné vefiejnosti,
Ïe 28. fiíjna 2013 zemfiel po tûÏké nemoci ve vûku 84 let

RNDr. PhMr. Lubor Hálek,

dlouholet˘ vûdeck˘ sekretáfi 
âeské farmaceutické spoleãnosti âLS JEP.

âest jeho památce.

redakce
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